

孔 娅,劳彩莲,曹素云.利用3D模型模拟天空与叶面散射对玉米冠层截光率的影响[J].农业工程学报,2011,27(5):248-252

利用3D模型模拟天空与叶面散射对玉米冠层截光率的影响

Effect of sky radiation and leaf scattering on maize canopy light interception by 3D modeling

投稿时间: 9/3/2010 最后修改时间: 4/26/2011

中文关键词: [辐射](#) [漫射](#) [散射](#) [三维计算机图形](#) [计算机模拟](#) [天空辐射](#) [叶片散射](#) [冠层截光率](#)

英文关键词: [radiation](#) [diffusion](#) [scattering](#) [three dimensional computer graphic](#) [computer simulation](#) [sky radiation](#) [leaf scattering](#) [canopy light interception](#)

基金项目:国家863课题(编号:2006AA10Z231)

作者	单位
孔 娅	中国农业大学信息与电气工程学院, 北京 100083
劳彩莲	中国农业大学信息与电气工程学院, 北京 100083
曹素云	中国农业大学信息与电气工程学院, 北京 100083

摘要点击次数: 84

全文下载次数: 26

中文摘要:

该文利用并行蒙特卡罗光线跟踪模型定量分析了天空散射与叶片散射对玉米冠层截光率的影响。模拟试验表明:相同辐射强度时,冠层截获的光强与受到照射的叶片在天空散射时都比直接辐射时多;当太阳高度角小于60°时,冠层在阴天截获的总光强小于晴天,但至少60%的叶片在阴天截获的光强大于晴天时截获的光强;叶片散射对冠层光分布的影响与波长有关,在模拟的红光(650 nm)、绿光(540 nm)和近红外(760 nm)波长中,叶片次级辐射对玉米冠层截光率的影响在近红外最大,绿光其次,红光最小。该研究结果可为植物冠层光合生产力及光环境模拟研究提供参考。

英文摘要:

In this study, we utilized Parallel Monte-Carlo Ray-tracing model to quantify the effect of sky radiation and leaf scattering on canopy light interception. The simulation showed that more light intercepted by canopy and more leaves irradiated by sky light in diffuse radiation than in direct radiation with equal total radiant flux. When solar elevation is lower than 60°, canopy got more irradiance in clear sky than in overcast, while there was at least 60% of leaves got more irradiance in overcast than in clear sky. It was also manifested that the influence of leaf scattering on canopy light distribution was related with the wavelength of light. We simulated the light distribution in red (650 nm), green (540 nm) and infrared (760 nm) and found that the influence of leaf scattering on canopy light interception was largest in infrared, smaller in red, the smallest in green. These results can provide basic references for the research of plant canopy photosynthetic productivity and light environment simulation.

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

关闭

您是第3115349位访问者

主办单位: 单位地址: 北京朝阳区麦子店街41号

服务热线: 010-65929451 传真: 010-65929451 邮编: 100125 Email: tcsae@tcsae.org
本系统由北京勤云科技发展有限公司设计